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تخفیف دقیقه ۹۰ شهرداری به محصلان

ثبت جهانی ماسوله عقب افتاد

شرق: باز هم خبرنگاران با تأخیر مجوز ورود به صحن علنی شورای شهر را پیدا کردند؛ آن هم به دلیل برگزاری 
جلســه هم اندیشــی قبل از آغاز صحن علنی و احتمال اینکه صدای گفت وگوها به تالار اصلی شــورا برســد . 
موضوع جلسه صبحگاهی اعضای شورای شهر و شهردار تهران، خط تراموای شرق به غرب تهران بود. جزئیات 
چندانی از این جلســه خبری نشد؛ تنها پرویز ســروری نایب رئیس شورای شهر تهران، قبل از آغاز صحن علنی 
به خبرنگاران گفت: در جلســه هم اندیشــی موضوع «تراموا» مطرح شد؛ بحثی که اعضای شورا در رابطه با آن 
سؤالات مهمی داشــتند که از ابعاد مختلف موضوع مورد توجه قرار گرفت و مطالعاتی که در سال های گذشته 
انجام شــده بود تشریح شــد. اما این جلسه طولانی شد، بنابراین مقرر شــد در دو محور، جلسات هم اندیشی 
و برگزاری جلســات با کارشناســان مرتبط با این موضوع ، ادامه پیدا کند. قطعا موضــوع «تراموا» بحث حائز 
اهمیتی اســت که باید همه ابعاد آن مرکز توجه قرار گیرد. این جلســه با حضور اعضای شورا، شهردار تهران، 
معاونت مربوطه و کارشناسان ذی ربط برگزار شــد. در حال حاضر تفاهم نامه با وزارت دفاع به امضا رسیده تا 
موضوع مورد بررسی دقیق قرار گیرد؛ اما قطعا آغاز عملیات اجرائی آن پس از تأیید شورای اسلامی شهر تهران 

امکان پذیر خواهد بود.
 تذکر دوباره به انتصاب مدیران وارداتی

روز گذشــته یکی از کم تذکرترین جلســات علنی شــورا بود. دو عضو شورا به آخرین 
انتصاب شــهردار تهران انتقاد داشــتند و معتقد بودند باید رئیس ســازمان بازنشستگی 
شهرداری از داخل بدنه شــهرداری انتخاب شود. حبیب کاشانی در خصوص جذب نیرو 
در بدنه شهرداری تهران گفت: پس از این سال ها که در شهرداری نیروهایی در دوره های 
مختلف تربیت شــده اند، این حق را دارند که به آنها فرصتی داده شود. در اینجا صحبت 
از بازنشستگانی است که بیش از ۳۰ سال در شهرداری خدمت کرده اند و کسانی که قرار 
اســت به خیل این بازنشستگان افزوده شوند؛ درک این موضوع بسیار حائز اهمیت است. 
وی ادامه داد: در بحث جذب نیرو، آشنایی با بدنه بسیار مهم است. در مسائلی این چنین 
که نیاز به شــناخت عمیقی دارد، بهتر اســت از نیروهایی که ســال ها در این بدنه تربیت 
شده اند، استفاده شــود. محمد آخوندی نیز در این رابطه گفت: شهرداری تهران بیش از 
صد هزار نیروی انسانی دارد و قبلا هم تکرار کردم که کاری در شهرداری تهران نیست که 
پرسنل از پس آن برنیاید و ما باید از نیروی انسانی درون شهرداری برای انجام امور استفاده 
کنیم. متأسفانه باز هم در انتصابات شاهد هستیم به جای استفاده از نیروهای شهرداری، 
از افرادی استفاده می کنند که یا مدت کوتاهی در شهرداری حضور دارند یا اصلا شناختی 
درباره شــهرداری ندارند. برای سومین بار در طول دو ســال تذکر می دهم اگر قرار است 
انتصابی در ســازمان ها و شرکت ها انجام شود، حتما اولویت باید پرسنل شهرداری باشد. 
گاهی فرد مدنظر را در درون بدنه شهرداری پیدا نمی کنیم و آن وقت است که انتصاب از 
بیرون شهرداری قابل توجیه است؛ اما اینکه از همان ابتدا به دنبال انتصاب نیروی خارج 

از شهرداری باشیم قابل پذیرش نیست.
 رونمایی از کیف پول الکترونیکی

روز گذشــته علیرضا زاکانی باز هم به صحن شــورای شــهر تهران آمد تا دو فوریت 
رایگان شــدن بلیت مترو و اتوبوس برای دانش آموزان و دانشجویان بررسی شود. برخی 
از اعضای شــورای شــهر با این دو فوریت مخالف بودند. علیرضا زاکانی، شهردار تهران، 
اما درخصوص دو فوریت لایحه اصلاحیه ارائه بســته تشویقی حمل ونقل عمومی شهر 
تهران برای بازگشایی مدارس و دانشگاه ها در مهر ماه سال جاری، گفت: همه دستگاه ها 
مسئولیت دارند در جهت تحقق شعار سال گام های اساسی بردارند که در همین راستا ما 
از طریق مهار تورم و رشــد تولید باید تحقق شعار سال را رقم بزنیم. وی افزود: دو هفته 
پیش لایحه ای به شــورای شــهر تهران تقدیم کردیم که یک بند از آن در مورد تخفیفاتی 

بود که جامعه هدف آن قشــر دانشــجو و دانش آموز بودند تا بتوانیم از این طریق امکان 
بهره برداری برای این دو قشر را فراهم کنیم و به بهترین نحو ارائه خدمات به آنها داشته 
باشیم. وی ادامه داد: امروز در آستانه سال جدید تحصیلی هستیم. تمام زیرساخت های 
لازم در خصوص مترو و بی آر تی مهیا شــده و در این دو بخش می توانیم خدمات نوین را 
ارائه دهیم. بنابراین ضرورت دو فوریت به واســطه شرایطی بود که در آن قرار گرفتیم. اگر 
این لایحه را نگه داریم برای اول مهر نمی توانیم این خدمت را ارائه کنیم. لذا اگر اعضای 
شــورای شهر تهران تشخیص می دهند که این کار مفید اســت، باید به دو فوریت آن رأی 
دهند تا ما فردا از کیف پول شهروندی رونمایی کنیم و بتوانیم این تخفیفات را روی کیف 

پول شهروندی اعمال کنیم.
 یارانه ۵۰ میلیاردی به مسافران مهرماه

شــهردار تهــران تأکید کرد: بــرای کل مهرماه ایــن تخفیفات برای دانشــجویان و 
دانش آموزان اعمال خواهد شد، در حالی که کل درآمد ما به صورت ماهانه در مترو ۱۰۵ 
میلیارد تومان و در اتوبوسرانی ۴۵ میلیارد تومان است. بر اساس آمار اولیه ای که نسبت 
به سال قبل داریم، در مجموع دانش آموزان و دانشجویان چهار درصد از مترو استفاده 
خواهند کرد. اگر این دو فوریت تصویب شود، دوستان شورا شرایط را مهیا می کنند که این 
قشر از جامعه از این تخفیفات استفاده کند. به گفته شهردار تهران، در غیر این صورت 
بایــد برگردیم به تخفیفاتی که از قبل قائل بودیــم و همان ۵۰ درصد تخفیف را اعمال 
کنیم. اما اگر با این لایحه موافقت کنیم، برای یک ماه ۵۰ درصد اضافه تر یعنی به صورت 
رایگان اعمال تخفیف ها را انجام خواهیم داد. وی ادامه داد: همچنین برای کسانی که از 
کیف پول شهروندی استفاده می کنند، در جهت تشویق پیشنهاد دادیم ۳۰ درصد تخفیف 
در نظر گرفته شــود تا ایجاد جذابیت شود. در حقیقت تحولی که برای مترو و بی آر تی 
رخ داده، یا باید برای آن تبلیغ می کردیم یا ایجاد جذابیت می کردیم که ایجاد جذابیت را 
انتخاب کردیم. البته اگر اعضای شورا پیشنهاد دهند که قشر دیگری هم باید شامل این 
تحقیقات شود، ما این آمادگی را داریم که این کار انجام شود. این لایحه عدد ۳۵ میلیارد 
تومانی برای مترو و ۱۵ میلیارد تومانی برای اتوبوســرانی اســت که حدودا ۵۰ میلیارد 
تومان در مجموع می شــود و یک ماه را در بر می گیرد. پس از ســخنان شهردار ، حبیب 
کاشانی، خزانه دار شورای شهر تهران، با بیان اینکه ۲۸ شهریور است و باید این دو فوریت 
حداقل ۱۰ روز پیش ارائه می شــد، گفت: عدد و رقم هنوز مشــخص نیســت و کاهش 
درآمد ناشــی از این تخفیف باید در لایحه لحاظ می شــد. اگر طرح امروز تأیید شود باید 

مسیر قانونی خود را طی کند و تمام امور لازم است به سرعت انجام شود. ناصر امانی 
هم در واکنش به دوفوریتی بودن لایحه بســته تشویقی حمل ونقل عمومی برای سال 
تحصیلی گفت: اولا هفته قبل اعلام شد که شهرداری قرار است مهر ماه از دانش آموزان 
و دانشــجویان بابت حمل ونقل هزینه ای نگیرد و قبل از اینکه مصوبه شورا درخواست 
شود، رســانه ها از قول شــهرداری اعلام کردند که رایگان است. ثانیا دو فوریت تعریف 
دارد و برابر آیین نامه داخلی شــورا، دو فوریت وقتی است که یا در خطر باشد یا بخواهد 
از دســت برود. الان می خواهیم به قشر دانش آموز و دانشجو یک ماهه امتیازی بدهیم 
و چیزی از دســت نمی رود و یک فوریت را تصویب می کنیم و ابعادش بررسی می شود 
که مثلا چه تعداد است و احراز هویت دانش آموزان و دانشجویان در ورودی های مترو 
و اتوبوس به چه شــکل است. اینها سؤالاتی است که باید روشن شود و سپس برایش 
تصمیم گیری شــود. به هر حال کاهش درآمد شــهرداری است، حتی یک ریال. بودجه 
مصوب کردیم. او ادامه داد: از تصویب لایحه تعیین نرخ کرایه های حمل ونقل عمومی 
در شورا دو ماه نگذشته است و در همان جا یک تبصره در لایحه می آوردند که بنا داریم 
در مهر ماه یک تخفیف یک ماهه دهیم و تمام می شد و به طرح دوفوریت نیاز نداشت. 
با اصلش موافقیم و درباره محتوایش پیشنهادهایی داریم؛ ولی دوفوریتش را ضرورتی 
نمی بینیــم که تصویب شــود و یک فوریتش کنیم و همان طور کــه آقای زاکانی گفتند، 
فرصت از دســت نمــی رود و این تخفیف را از چهار مهر تا چهــار آبان بدهند. یا اینکه 
یک هفته کمیســیون ها وقت دارند که درباره این لایحه دوفوریتی نظر دهند تا در شورا 
تصویب شــود و از همان تاریخ هم اجرا می شــود. علت اینکه با دوفوریتش مخالفم، 

توضیحاتی است که بیان کردم.
امانی در ادامه جلســه گفت: برای اینکه نظر شــهردار هم تأمین شود، پیشنهادم این 
است که همین امروز مجوز دهیم روز اول سال تحصیلی به صورت نمادین رایگان انجام 
شود؛ اما ادامه اش یک فوریتی شود؛ چون دو بحث است که یکی کیف پول است و دیگری 
دانش آموزان و دانشجویان است. آقای شهردار می گوید پنج ماه زحمت کشیدند و وقت 
گذاشتند، حداقل به شورا هم یک وقت پنج روزه بدهند که بررسی شود. پیشنهادم این است 
روز اول که مهم است و شیرینی اش همان روز اول است که مجوز دهیم شهرداری رایگان 
کند و برای ادامه اش در یک ماه یک فوریت و کیف پول هم در همان یک فوریت بررســی 
شود. او ادامه داد: ما با اصلش موافقیم و مخالف نیستیم. نباید اجازه دهیم ساز وکارهای 
قانونی و روال عادی شورا از سوی شهرداری با یک اقدام ناگهانی و غافلگیرکننده به هم 

شرق: دیروز خبر رسید که پرونده ثبت جهانی ماسوله برگشت خورده است. در واقع 
ثبت جهانی «منظر فرهنگی ماسوله» در اجلاس یونسکو با مخالفت شورای جهانی 

بافت ها و بنا های تاریخی (ایکوموس) رد و به زمان دیگری موکول شد.
ماســوله شهری اســت رنگارنگ در اســتان گیلان، از توابع بخش سردار جنگل 
شهرســتان فومن. اغلب طالشی ها در این شــهر ساکن هستند و این شهر در منطقه 
جنوب غربی استان گیلان و در فاصله ۳۶ کیلومتری شهر فومن و ۶۰ کیلومتری شهر 

رشت واقع شده  است.
راه قدیمی ماســوله به خلخال که در گذشته شاهراه ارتباطی گیلان و آذربایجان 
بوده  اســت، به منظــور حفاظت از محیط زیســت، طبیعت بکــر و میراث معنوی 
ماســوله و جلوگیری از تخریب منابع طبیعی و دخل و تصرف، با دخالت ســازمان 
منابع طبیعی و آبخیزداری کشور و سازمان حفاظت از محیط زیست و پایگاه میراث 
فرهنگی ماسوله در چندین دهه گذشته از سمت استان گیلان حفاظت شده  است.

ســال ها پیش و در ســال ۱۳۵۴ این شهر در فهرســت آثار ملی به عنوان میراث 
فرهنگی و طبیعی به ثبت رســیده  است. ماســوله تاریخ عجیبی دارد. وقتی جاده 
ارتباطی جدید بین گیلان و آذربایجان را می  ساختند و همچنین در قحطی سال ۱۳۲۰ 
و در حوادث بعد از آن، بیشتر جمعیتش را از دست داد؛ اما پس از ثبت ماسوله به 

عنوان میراث فرهنگی و طبیعی محافظت  از این شهر بیشتر شد.
اجازه ساخت وســاز و توسعه شــهر توسط شهرداری ماسوله، ســازمان میراث 
فرهنگی و گردشــگری و ســازمان حفاظت محیط زیست و ســازمان منابع طبیعی 

و آبخیزداری کشــور داده نشــد و مجموعه 
شهر تاریخی تقریبا به همان صورت قدیمی 
و تاریخــی مورد حفاظت قــرار گرفت. حالا 
هم این شهر در برابر مســائلی مانند ریزش 
سنگ، ســیل، رانش زمین، زمین لرزه، تصرف 
به منظور توسعه عمرانی و انسانی و تخریب 
و... حفاظت می شود و تاکنون هم در نوبت 
انتظار بــرای ثبت به عنــوان میراث جهانی 
برای حفاظت بیشــتر قرار داشت. اما بخت 
با ماســوله یار نبود. ایکوموس خبر داده که 
پرونده ماسوله برای ثبت جهانی نقص هایی 
دارد و به ایران فرصت دیگری داده شد تا این 
نقص ها برطرف شود. ایکوموس مؤسسه ای 

فرهنگی است که با نیت پاسداشت هویت ملی از طریق ترویج شناخت ارزش های 
نهفتــه در بناها و محوطه های تاریخی به عنوان یکــی از مهم ترین مظاهر فرهنگی 
شکل گرفته است. خبرگزاری صداوســیما اعلام کرده در جریان بررسی این پرونده، 
رســول وطن دوست، نماینده میراث فرهنگی ایران در یونسکو، در دفاع از این پرونده 
از ایکوموس دعوت کرد به ایران و ماسوله سفر کند و مدارک و مستندات را از نزدیک 

مشاهده کند.
وطن دوســت گفته اســت: «ایران مدارک زیادی فرستاده است و پیش از این هم 

ایکوموس رضایت خود را از مدیریت و حفاظت ماسوله اعلام کرده بود».
منظر فرهنگی ماســوله از ســال ۲۰۰۷ میلادی در «فهرســت در انتظار» میراث 
جهانی یونســکو قرار داشــت و با اقدامات صورت گرفته برای استاندارد ســازی این 
شهر در سال های اخیر، پرونده پیشنهادی «منظر فرهنگی ماسوله» در سال ۱۴۰۰ به 
دبیرخانه مرکز میراث جهانی یونسکو فرستاده شد تا در اجلاس ۲۰۲۳ بررسی شود.
در تابســتان ۱۴۰۱ هم شــورای جهانی بافت ها و بناهــای تاریخی (ایکوموس)، 

ارزیابی میدانی پرونده ماسوله را انجام داد و نظر مثبت ارزیابی ها اعلام شد.
البته ســال گذشته هم اعلام شــده بود که برای ثبت منظر فرهنگی ماسوله در 
یونســکو موانعی از جمله پراکندگی کابل های برق و مخابرات، وضعیت ساختمان 

نیمه کاره خانه معلم، مدیریت فضای مزار شــهدای گمنام، ساماندهی اقامتگاه ها و 
کیوسک های بین راهی، ایجاد پارکینگ و مدیریت بار ترافیک و تصفیه خانه فاضلاب 
ماســوله وجود دارد که باید برطرف می شدند. اما همان موقع متولیان گیلان اعلام 
کرده اند اقداماتی را در این باره هم زمان با ســفر کارشناسان یونسکو انجام داده اند و 

برای برخی از آنها طرح های بلندمدت در نظر گرفته اند.
همان موقع ولی جهانی، مدیرکل میراث  فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
درباره روند ارزیابی کارشناســان یونســکو هم زمان با پایان کار آنها در ماسوله، به 
ایســنا گفته بود: «آنها از شــهر ماســوله، خانه های تاریخی، موزه ها و ییلاقات آن 
بازدید کردند و همچنین مســیرهای پشت و غیرقابل دسترس ماسوله را با بالگرد 
دیدند، از آبشــار «خربو» و امامزاده های ماســوله نیز بازدید داشتند. در این بازدید 
چند روزه نشست های تخصصی نیز با سمن ها، شهرداری و مردم ماسوله داشتند. 
همچنیــن از مناطق دامداری دیــدن و با مردم آن صحبــت کردند؛ چراکه بحث 
ثبت منظر فرهنگی ماســوله مطرح است». جهانی هم تأکید کرده بود که ماسوله 
دیگر آشــفتگی منظری ندارد و تمام آن حل شــده اســت؛ «تمام موانع از جمله 
پراکندگی کابل های برق و ساختمان نیمه کاره که برای ثبت منظر فرهنگی ماسوله 
در فهرســت آثار جهانی وجود داشــت، برطرف شده اســت». او به نتیجه بازدید 
ارزیاب های یونسکو هم اشــاره کرده بود: «درباره ثبت جهانی ماسوله نمی توانیم 
اظهارنظر کنیم و باید منتظر گزارش نهایی ارزیاب ها باشیم، اما آنچه به نظر ما رسید 
این بود که بازدید آنها از ماسوله رضایت بخش بود. همچنین ارزیاب ها با فرماندار 
و شورای شــهر درباره مدیریت، ساماندهی 
و نحــوه پاســخ گویی بــه اســتعلامات نیز 
صحبت هایی داشــتند، امــا روی هم رفته 
بازدیــد خوبی بود». با تمام این اوصاف و با 
وجود مثبت اعلام شــدن ارزیابی های اولیه، 
در شــهریورماه ۱۴۰۲ و چنــد هفته پیش از 
آغاز چهل  و پنجمین کمیتــه میراث جهانی 
یونسکو، گزارشی منسوب به شورای جهانی 
بافت هــا و بناهای تاریخــی (ایکوموس)، 
بــازوی مشــورتی یونســکو در پرونده های 
ثبت جهانی میراث فرهنگی منتشــر شد که 
نوشــته بود ماســوله ظرفیت ثبت جهانی 
دارد، اما پرونده تدوین شــده آن که دو سال 
پیش به یونسکو تحویل داده شد، ایرادات اساسی دارد و به همین علت ایکوموس 

درخواست رد پرونده ثبت جهانی ماسوله را داد.
ناگفته نماند که هشتم شــهریور هم مصطفی پورعلی، مدیرکل پیشین ثبت آثار 
و حفــظ و احیای میراث معنــوی و طبیعی وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی مطرح کرده بود: «شائبه های مطرح شده درباره نظر ایکوموس راجع 
به پرونده ماســوله، به ابهاماتی برمی گردد که ایکوموس علی الظاهر به  دلیل نبود 
امکان ارتباط کامل با کارشناســان تهیه کننده پرونده وارد کرده اســت. بدیهی است 
این موضوع نگرانی هایی را برای طرح موضوع ثبت جهانی ماسوله در کمیته میراث 
جهانی فراهم می کرد؛ از این رو در ماه گذشــته، هیئتی از کارشناســان متخصص در 
حوزه ثبت جهانی از ســوی وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی به 
یونسکو اعزام شدند و رایزنی های لازم در راستای بازتبیین ارزش های منظر فرهنگی 
ماسوله و رفع ابهامات مطرح شده با اعضای کمیته میراث جهانی به انجام رسید».

امــا به نظر می رســد این بررســی ها و رایزنی ها راه به جایی نبرده اســت؛ چون 
دیروز اعلام شــد قرار است ایران با رفع نواقص، دوباره ثبت جهانی «منظر فرهنگی 
ماسوله» را به نشست های بعدی کمیته میراث جهانی یونسکو بفرستد تا درباره آن 

تصمیم گیری شود.

بریــزد. دو هفته پیش یک لایحه دوفوریتی درباره واگذاری یک ملک داشــتیم و ناگهانی 
به شــورا آمد، بدون اینکه قبلش خبردار شویم و همه تحت احساسات و عواطف هم به 
دوفوریتش و هم به متنش رأی دادیم و هیئت تطبیق رد کرد. امروز هم این اتفاق می افتد. 
ما شورای شهریم و قواعدی داریم. دوفوریت تعریفی دارد. اگر کسی با تعریف من مخالف 
است، من را قانع کند. اگر یک فوریتش را تأیید کنیم، پیام از طرف شورا و شهرداری مخابره 
می شود که شهرداری و شورا می خواهند به مناسبت یک ماه آغاز سال تحصیلی تشویق 
کنند همه کســانی را که به دنبال کسب علم و دانش اند؛ چه اجرایش از اول مهر باشد و 
چه از پنجم مهر رایگان تردد کنند. البته ابتکار متعلق به شهرداری است؛ اما من می گویم 
اجازه دهیم ساز وکارها فقط در موارد خاص و نادر به هم بریزد. معمول این است که لوایح 
عادی یا نهایتا یک فوریتی بیاید و دو فوریت فقط در مواردی باشد که می خواهیم حقی را 
از کسی ســلب کنیم. ما نمی خواهیم حقی از کسی سلب کنیم و می خواهیم یک امتیاز 

بدهیم و امروز اصل این امتیازدادن را تصویب می کنیم؛ ولی می گوییم با پنج روز تأخیر.
محمــد آخوندی هم در این جلســه گفت: نمی توان گفت چون شــهرداری لایحه 
را دیر ارائه داده، برای تنبیه شــهرداری باید قشــری را از خدمات محروم کنیم. از سوی 
دیگــر می توان برای جبران درآمد مترو و اتوبوس از محل یک ردیف اعتباری اقدام کرد. 
مهدی عباسی، رئیس کمیسیون شهرسازی شورای شهر تهران، با بیان اینکه این لایحه 
در ظاهر لایحه خوبی اســت؛ اما بنده ســؤالات و ابهاماتی دارم، گفت: اینکه این طرح 
چه تقاضاهایی را ایجاد خواهد کرد و چه تأثیری بر خدمات رســانی خواهد داشت، باید 
بررسی شود. الزاما همواره رایگان کردن خدمات مساوی با پاسخ مثبت گرفتن نیست. او 
اضافه کرد: ایجاد تمایز بین گروه ها و نحوه تکریم باید از لحاظ آثار روانی تجزیه و تحلیل 
شود و سؤال بنده این است که موضوع تحلیل شده یا خیر؟ از سویی دیگر باید سازو کار 
اجرائی و آثار مالی آن سنجیده شود. عباسی با تأکید بر اینکه بنده نمی توانم به صراحت 
بگویم این لایحه خوب است و تا پاسخ به سؤالات داده نشود، نمی توان با قطعیت نظر 
داد، تأکید کرد: ما با یک موضوع دوگانه روبه رو هســتیم؛ یکی حضور شهردار تهران در 
صحن برای تصویب این فوریت اســت و یکی تغییر معانی است و نمی دانیم چه کاری 
فوریت دارد و چه کاری خیر. سه معاونت حمل ونقل، فرهنگی و اجتماعی و برنامه ریزی 
باید زودتر وارد عمل می شدند و اجازه نمی دادند این اتفاق امروز رقم بخورد؛ ابهامی که 
وجود دارد، فراتر از آن چیزی است که بنده مطرح کردم. در ادامه شهردار تهران پس از 
صحبت های اعضای شورا در پاسخ به انتقادات، پیشنهادها و سؤالات به آنها گفت: شورا 
ما را مکلف کرده بود برای الکترونیک کردن اقدامات لازم را انجام دهیم؛ اما درباره میزان 
دقیق دانش آموزان و دانشجویان هیچ آماری وجود ندارد و چنین کاری به تازگی در حال 
شکل گیری است. به گفته او کار سنگینی در این راستا انجام شده که الزام برنامه بوده و 
کسی باور نمی کرد که این کار تا ابتدای مهر ماه به نتیجه برسد؛ اما با برگزاری جلسات 
شبانه روزی در مدت پنج ماه و کار مستمر چندین تیم این کار در اول مهر ماه اتفاق افتاده 
است. ما تصمیم داشتیم تا این کار در موعد مقرر انجام شود. او تأکید کرد: بی تردید این 
دوفوریت با دوفوریت قبلی قابل مقایسه نیست؛ چرا که تعداد بیشتری از اقشار جامعه 
را در بر می گیرد. اســاس برنامه موجود را خودمان نوشتیم؛ در حالی که برای خرید تنها 
یکی از این برنامه ها ۲۵ میلیارد تومان به ما پیشــنهاد کرده بودند؛ اما امروز کل آن را با 
۱۲ میلیــارد تومــان هزینه انجام داده ایم و با توجه به اینکه منشــأ این برنامه در اختیار 
ماست، می توانیم به دیگر شهرها نیز آن را بدهیم. زاکانی تأکید کرد: موضوع کاملا شفاف 
است. ما برای تخفیفات ۵۰ درصد مجوز داشتیم و امروز پیشنهاد دادیم که این تخفیفات 
صد درصد شــود؛ اما ما مجری هستیم و تصمیم با شماست. برای مهر ماه پیشنهاد ما 
این است که ۱۰ درصد تخفیفی را که می توانستیم بدهیم، نیز ۲۰ درصد کنیم و همه این 
موارد تنها برای یک ماه اعمال خواهد شد. نهایتا اعضای شورای شهر تهران پس از بحث 
و بررسی با رأی گیری تصویب کردند که از ابتدای مهر ماه تا ۱۵ مهر ماه اتوبوس و مترو 
برای دانش آموزان و دانشجویان رایگان باشد و از ۱۶ تا انتهای مهر ماه نیز مقرر شد تا در 

قالب طرح یک فوریتی مورد بحث و بررسی اعضای شورا قرار گیرد.


